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Vazeny predsedo,
vazeni kolegove, pratele,

sesli jsme se ve Varsaye ve chvili pro Varsavskou smlouvu
prelomove.

Zmeny probihajici v nasich zemich se nemohou nedotknout i
naseho svazku.

Musime si polozit otazku, v cem je smysl naseho svazku, a
dat na ni odpoved. Jinak bychom riskovali, ze ztratime vedomi
cile a dostaneme se do nebezpecneho rozporu se skutecnosti.

Jsme presvedceni, ze zaklad nasi aliance predstavuji shodne
narodni zajmy clenskych statu Varsavske smlouvy, potreby
zajisteni narodni bezpecnosti chapane ve svetle historickych
zkusenosti dvou svetovych valek a realit povalecneho usporadani
Evropy.

Pokud si vsichni takto predstavujeme motivy naseho
spojenectvi, smysl existence naseho svazku, muzeme resit problemy
nasi aliance, prebudovat jj v souladu s pozadavky doby, nalezt
no~ou rovnovahu narodnich a kolektivnichzajmu.

Chtex bych zde zopaKovat, co jsem nedavno rekl v Nejvyssim
sovetu SSSR: v nasich vztazich existuji problemy, velke i male,
existuji tezkosti, ale nedochazi v nich ke krizi.

Doba a okolnosti nam diktuji nutnost pocitu nejvyssi
zodpovednosti. Vsichni zijeme v novych podminkach. Mnoho veci se
v nasi praxi uskutecnuje vubec poprve. Velmi casto jde 0 jevy pro
nas nezvykle, ktere se mohou nekoho dotknout nebo dokonce nekoho
urazit, zpusobit urcite komplikace.

V nynejsi etape je jako nikdy drive treba vzajemne duvery,
~ochopeni~ tbl~rance a dokonce velkorysosti. Dlouho jsme
politicky zili v umelem ovzdusi. Ted jsme vysli na cerstvy
vzduch. Takova zmena muze vyvolat i pocit opilosti nebo
onemocneni. Na tom neni nic strasneho.

Hlavni je omlouvam se za ten naturalisticky primer-
nepropadnout alkoholismu a neztratit viru v moznost vyleceni.

Pokud k tomu dojde, vynesou nad nami historie a nase narody
prisny rozsudek.

Vybor ministru je tradicne a zcela samozrejme mistem pro
vymenu nazoru 0 otazkach zahranicni politiky a mezinarodni
cinnosti nasich zemi.
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Dnes bych se chtel soustredit na dva smery - situaci v
oblasti bezpecnosti a hospodarskou spolupraci.

Konkretne je zjevne nutno rici, jak
vyvijejici se ve vojensko-politicke oblasti.

Svet se potenclalne nachazi na prahu velikych pohybu v
predstavach 0 zpusobech zachovani miru a mezinarodni bezpecnosti
a v materialni strukture nastroju sily.

Jiz nejde 0 to uvedomit si, co je v teto oblasti mozne, ale
0 skutecne realne moznosti opirajici se 0 solidni fakticke
zkusenosti, 0 uskutecnovane dohody 0 snizeni stavu vyzbroje.

Na principialni i na prakticke urovni je jiz vyresen klicovy
problem otazka spolehlive kontroly a verifikace. Nesmirneho
pokroku bylo dosazeno ve sfere vojenske otevrenosti.
Rozpracovavani opatreni k posileni duvery a podminek
transparentnosti postupuje v predstihu. Na poradu dne je
posouzeni myslenky otevrenych prirodnich sfer vzdusneho
prostoru, zeme, mori, oceanu, vesmiru.

V podstate postupujeme ke znacne vysoke urovni glasnosti ve
vojenskych zalezitostech,' k takove urovni, jaka je jen v teto
oblasti mozna.

To vse vsak spada do kategorie
charakteru, ale predevsim opatreni duvery.

Zatim vsak neexistuje duvera, tak rikajic, ve velkem
meritku. Neexistuje jistota, ze nedojde k pouziti sily, ke
stretnuti, ke konfliktu, vcetne jaderneho.

Pravdepodobne je tezko mozne hovorit 0 absolutni duvere. Ale
uroven maximalni duvery v mnohem zavisi na urovni vyzbrojeni,
siloveho potencialu, existence komponentu majicich schopnost
zpusobit totalni zniceni.

Proto budou jaderne zbrane
hrozby a urcovat tak zachovani
dusledku toho i nestability.

Z toho prameni dulezitost dosazeni dohody 0 50% snizeni
stavu strategickych utocnych zbrani. Jeji vyznam spociva i v tom,
ze nas privede do etapy, kdy se k procesu jaderneho odzbrojeni
budou muset pripojit i dalsi jaderne mocnosti.

Chtel bych kolegy upozornit na zavaznost dodrzovani Dohody 0
omezeni systemu protiraketove obrany.

Ze zjevnych duvodu narodni bezpecnosti nemuzeme nereagovat,
pokud budou Spojene staty americke vyrabet protiraketove zbrane
urcene k rozmisteni v kosmickem prostoru.

Nase stanovisko ohledne odstoupeni od dohody 0 strategickych
utocnych zbranich v pripade, ze americka strana porusi Smlouvu 0
protiraketove obrane, predstavuje ucinny faktor upevneni
stability.

. U Americanu mohou byt ruzne predstavy 0 nasi schopnosti
najit odpoved na jejich strategickou obranu. Jak jsme jiz
upozornovali, odpoved muze byt asymetricka. Oni vsak vedi, ze
zvyseni poctu utocnych raket pro nas neni problemem a nebude
nakladne. Pravo na odstoupeni od dohody predstavuje takove
zadrzovaci opatreni, ktere muze Americany presvedcit, aby
neexperimentovali se strategickou obranou. .

Nase nynejsi stanovisko ohledne vzajemne spojitosti
poskytuje moznost uzavrit dohodu 0 strategickych utocnych

vidime situaci

detailu technickeho

vzdy predstavovat vysoky stupen
vysokeho stupne neduvery a v'
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zbranich, upevnit Smlouvu 0 protiraketove obrane a posilit
strategickou stabilitu prostrednictvim predvidatelnosti nasi
reakce.

V soucasne dobe se domnivame, ze vyvoj v jaderne oblasti
odzbrojeni postupuje trvale vpred, by! i ne takovym tempem, jak
bychom si prali.

Domnivam se, ze zde jiz po1iticky neni mozny postup zpet.
Dohoda je otazkou casu. Pod1e naseho nazoru je mozno ji dosahnout
jiz v pristim roce.

Nase zeme jsou ucastniky jednani 0 vypracovani mezinarodni
umluvy 0 zakazu chemickych zbrani. Situace v tomto smeru je dobre
znama a ja se 0 ni nebudu blize zminovat.

Nemys1im, ze je treba hovorit 0 stavu veci v otazce
jadernych zkousek. Zde existuje nadejny pokrok, zkusenosti
ziskane v pr~behu jednani a ce1kove ne prave spatne perspektivy.

Dnes vystupuji stale vice do popredi videnska jednani 0
snizeni stavu konvencnich ozbrojenych si1 v Evrope. To je
pochopite1ne. Jedna se 0 novem smeru odzbrojeni i 0 ve1mi
vyznamnych snizenich. ;

.

Na prvni poh1ed tam vsechno vypada jednoduse. Stanoviska
stran uz od sebe nejsou tak vzdalena. Na po1iticke urovni neni
nedostatek prohlaseni 0 zadoucnosti a moznosti brzkeho uzavreni
prislusne dohody.

Vim, ze i u nekterych nasich prate I se vyskytuji urcite
vycitky na adresu Sovetskeho svazu za jeho udajne nedostatecnou
pruznost pri jednani 0 otazce 1eteckych prostredk~.

Proto bych chtel pohovorit 0 nasich spo1ecnych prob1emech.
Verte, ze nas postup na jednani neprameni z nejakeho rozmaru.

V oblasti bezpecnosti spolu vsechno nebo skoro vsechno tak
ci onak navzajem souvisi. Vojenska rovnovaha je skutecne vec
velmi krehka a nesmirne zodpovedna.

V cem pro nas nyni spociva hlavni obtiz: mozna vas
prekvapim, ale sPeci va ve vyzbroj.i. v uj.::m:skl§ho

~

namornictva, v
procesu presun~ ozbrojenych sil.ze zeme na more. Stay! pred nas
zavazne problemy, a to nejen technickeho charakteru, ale i
takove, 0 nichz jsem jiz hovoril v souvislosti s "maximalni
urovni d~very".

Situace v urcitem smys1u pripomina zavislost mezi
strategickymi utocnymi zbranemi a protiraketovymi prostredky.

Nelze jit prilis daleko smerem dol~ u konvencnich zbrani,
pokud neni jistoty, ze nenastane pohyb smerem nahoru u namorni
vyzbroje.

A zde je situace jiz nyn! pro nas vyrazne nevyhodna. Vezmeme
nejmodernejsi soucast flotily plavidel p1ujicich na hladine. My
mame pouze 1 materskou letadlovou lod, USA 14, letadlove nosice
mame 3, USA zadne. Ale v poctu nosic~ vrtu1nik~ ma prevahu
americka strana - 12:2.

Celkove ma NATO nad Varsavskou smlouvou prevahu.
vas upozornit na tyto proporce. V poctu Z1ve si1y u
namornictva 4,5krat, v poctu plavidel oceanske z6ny
celkovem vytlaku p1avidel 3krat a v bojovych letounech
namornictva 2,5krat.

Chtel bych
vojenskeho
7,6krat, v
vojenskeho
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Na strane naseho svazku existuje prevaha v poctu ponorek-
1,2krat v pobreznich plavidlech 1,Skrat. To jsou nejlehci
plavidla.

Sit~f! sezhersuje jeste i tim, ze Zapad nyni katej;toricky
odmita doko n orich. Z toho vyvozujeme
zave , ze si chteji ponechat volne ruce.

Vyzbroj vojenskeho namornictva je velmi nakladna a pro nas
bude obtizne souperit v tomto smeru s Americany a se Zapadem
vubec. To vsak neni to nejpodstatnejsi. V dusledku nasi zemepisne
polohy bychom ani nemohli pouzlt namorni vyzbroje v takove mire
jako USA.

Pfiroda postavila nasi flotile do cesty znacna omezeni.
Abychom se dostali do otevreneho oceanu, musime proplouvat uzkymi
prulivy.

Americka plavidla se mohou snadno priblizit k nasim brehum
-mam natlllyslineJen ~ovetsky S\faz, ale i ~gechl1'yua~e spoJenecke
staty- na takovou vzdalenost, z niz mohou zasahovat cile na nasem
uzemi pomoci palubniho letectva a nejadernych kridlatych raket
dlouheho doletu, v nicbz maji Americane jiz dnes vyraznou
prevahu.

Muzete se zeptat, zda tedy existuje nadeje na dosazeni
dohody 0 evropskych konvencnich silach?

Ano, samozrejme existuje. My si prejeme takovou dohodu.
Velmi ji potrebujeme. Nemene vsak potrebujeme jistotu, ze
nebu e e vtazeni do zavodu ve zbrojeni na marl.

Reknu to 0 evrene. lnlmum, ktere by nas mohlo v nynejsi
etape uspokojit, predstavuje "rozsireni opatreni duvery nove
generace na sily vojenskeho namornictva.

Nepozadujeme tedy neco navic. Budeme potrebovat dostatecne
verohodne vedet, co se v tomto smeru deje.

Pokud nam bude v tomto ohledu dana zaruka, budou se nam
mnohem snaze hledat kompromisy v jinych otazkach.

Co se tyee leteckych prostredku: vyviji se nyni situace
takto:

Kompromisni navrhy predlozene spojeneckymi staty koncem zari
k teto otazce byly celkem pozitivne prijaty delegacemi zemi NATO
jako krok ke sblizeni pozic, prestoze to povazuji 72
nedostateene. Pritom byl se zajmem prijat nas navrh na stan v
odsoti~laseneho limitu pro stihaci letouny py~. Je trei'::1.:;>;,

podivat, zda tate myslenka neumotni dosazeni vzajemne prijatelne
dohody 0 letectvu.

V zajmu urychleni videnskych jednani jsme navrhli uskuteenit
ve 2.polovine r.1990 schuzku hlav statu Evropy, USA a Kanady za
ucelem podepsani dohody 0 konvenenich ozbroJenych silach a pro
pripravu teto schuzky svolat setkani ministru zahranicnich veci.

Nyni na Zapade probiha diskuse 0 tomto navrhu. Vyslovuji se
ruzne nazory. Vedle pozitivnich ohlasu je mozno slyset i
pochybnosti 0 tom, zda je skutecne potrebne setkani zaminiru. My
vsak vidime prospesnost nasi myslenky v tom, ze setkani ministru
by ucastniky jednani, veetne nas, vice politicky zavazovalo.

Videnska jednani vstoupila do takove etapy, kdy \je treba
velka operativnost pri odsouhlasovani nasich pozic a jejich
duslednejsi propracovani ve vsech stadiich. K tomuto ucelu by
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by1o treba efektivneji vyuzit i moznosti zv1astni komise
Organizace VS pro odzbrojenia dvoustranne konzultace.

Co se tyee taktickych jadernych zbrani: zde existuje ureity
pozitivni vyvoj. Na kvetnovem zasedani Rady NATO byl dan zasadni
souhlas k jednanim 0 TJZ, by! i podmineny zaeatkem snizovani
stav~ konvenenich ozbrojenych sil v Evrope. Otazka rozmisteni
noveho raketoveho komplexu Lance-2 byla odlozena do roku 1992,

Ve Strasburku vyjadril s.M.Gorbaeov pripravenost Sovetskeho
svazu pristoupit tesne pred zahajenim jednani k dalsimu
jednostrannemu zavaznemu snizeni stavu TJZ v Evrope. To vse
znamena kva1itativni posun v situaci kolem TJZ a vytvari
predpok1ady pro pokraeovani konstruktivniho dia1ogu se Zap adem.

Povazuji za nutne dotknout se otazky r~stu revansistickych
naIad v NSR. 0 teto otazce se nyni aktivne diskutuje i v nasem
svazku, i na Zapade. To nas nem~ze neznepokojovat, nebof dosud
existuje a z~stava v p1atnosti zname rozhodnuti Federa1niho
ustavniho soudu NSR ze dne 31.7.1973, jehoz podstata spoeiva v
tom, ze rise i nada1e existuje v hranicich z roku 1937 a ze
hranice na vychode maji~doeasny charakter.

Vedouci predstavite1e NSR se z pravniho h1ediska opiraji 0
skuteenost, ze neby1a uzavrena nemecka mirova sm1ouva.

Predseda CSU ministr financi v Koh1ove v1ade v eervenci t.r.
rek1, ze "nemecka rise nezahynula kapitu1aci z 8.kvetna 1945", ze
k pochopeni neresene nemecke otazky patti i" vychodonemecke
oblasti na druhe ~trane Odry".

Svazy vyhnanc~, na jejichz sjezdy zaea1 jezdit i kancl&f.
vydavaji i takovato proh1aseni, cituji: "Nechceme se ~~lC
neztikame se Slezska. Nemecka rise pravne i nada1e existuje
hranicich z r.1937..." a dale "ne my, Nemci, si einime narok na
po1ske uzemi, ale Polaci uplathuji narok na nemecke uzemi".

Myslim, ze neni treba hovorit 0 planech a kalkulacich Bonnu
v~ei NDR. Spravne by bylo hovorit nikoli 0 planech, ale 0
skutcich, 0 d~sledne promyslene politice podvraceni NDR a
"radika1niho" reseni tzv. "nemecke otazky".

To vsechno jsou velmi vazne problemy. V nasem svazku musime
vyvozovat odpovidajici zavery a nenechat se ukolebat prohlasenimi
zapadonemeckych einitel~ vypoeitanymi na efekt pred verejnosti.
Zda se nam, . ~e ve svetle novych okolnosti je tteba pozorne
studovat veskere aspekty situace spojene s renesanci nemeckeho
revansismu a jeho zamery.

Nastoluji tuto otazku proto, ze situaci v Evrope a politiku
NSR musime hodnotit realne. Nechci, aby ma slova vyznela tak,
jako by nyni zaeinala nebo probihala uplna militarizace teto
zeme, i kdyz je jiz dost militarizovana. Jak vsichni dobre vime,
v NSR existuji strany a pokrokovi einitele, kteri by chteli
budovat rovnopravne, stabilni a vzajemne vyhodne vztahy i s SSSR
i se vsemi vychodoevropskymi zememi. I to je realita.

Je v nasem vlastnim zajmu odpovidat na snahy techto kruh~,
napomahat rozvoji po1itickeho dialogu a siroke spoluprace s touto
k1ieovQu zapadni. zemi, brat v uvahu hospodarskou a
vedeckotechnickou spolupraci. Na druhe strane vsak nase zajmy
vyzaduji, abychom realne hledeli na probihajici vyvoj, videli
tendence ameli na pameti zkusenosti a poueeni plynouci. z velmi
horkych lekci z historie.
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Nyni bych se chtel dotknout otazek celoevropske spoluprace v
hospoda~ske oblasti. Oblast spole6ntch shodntch zajm~ viech
evropsktch statu je dost velka a muze slouzit za 'zaklad
sou6innosti. Bylo to potvrzeno ve Vldni, v ~druhem koii~
celoevropske spoluprace, v pozitivnich posunech v bilateralnlch
vztazlch zemi vtchodnl a zapadni Evropy a v navazani styku mezi
RVHP a EHS.

Existuji
mnohostranneho
odideologizovane
rozvoje.

0 tom viak dnes nenl mozno mluvit mimo kontext evropske
integrace. Proces formovani jednotneho vnit~niho trhu ES se jevi
jako nezvratnt, prestoze jeho terminy mohou presahnout ramec
planovaneho 6asoveho useku - konec r.1992. Neni vylouceno, ze do
~spole6neho trhu~ vstoupi i nektere neutralni zeme,

Ze strany samotntch ES prevladaji prohlaieni, ze vytvorenim
jednotneho trhu se nestanou ~nedostupnou pevnosti~, ze zeme
Dvanactky jsou stoupen~i prineip~ svobodneho obehodu atd. Jiz
nyni je viak jasne, ze konkurenee na trhu ES vtrazne vzroste.

Vytvoreni jednotneho vnitrniho trhu vsak muze prinest pro
nas ur6ite klady. Predpokladane zryehleni tempa ekonomiekeho
r~stu v ES bude vytvaret podmlnky pro zaehovani stale poptavky po
rade tradi6nleh vtvoznleh komodit spojeneekteh zeml. Vzrusta
zainteresovanost ES na odbytiitleh v naiieh zemieh. Nesmime ovsem
zapomlnat, ze vzhledem k nasim obtlzim se Zapad m~ze snazit
vnutit nam nerovnopravne podmlnky spolupraee a udrzovat nas v
postavenl dodavatele surovin a polotovar~.

0 to vetsl vtznam ma ukazat uz dnes, ze eheeme, aby
integra6nl proeesy na Vtehode i na Zapade problhaly nikoli
izolovane, ale po lin1i vzajemne vthodne soucinnosti v ramei
celeho kontinentu a p~ispivaly by vytvarenl jednotneho
celoevropskeho ekonomiekeho prostoru. Bylo by uzitecne presved6it
nase zapadnl partnery 6iny, ze soeialisticke zeme se orientujl na
bezpodminecne dodrzovani ~pravide1 souzitl~ v evropskem dome na
zaklade:

- vzajemne otevrenosti ekonomik a etapoviteho postupu smerem
k propojeni hospodarskteh mechanismu

- orientaee na koordinaci hospodarske politiky stat~
rozvoje ekonomiektch vztah~ na zdravem, vzajemne vthodnem

priznive predpoklady pro dosazeni nove urovne
ekonomickeho partnerstvi, stabilni,

a vzajemne vthodne spolupraee a spole6neho

zaklade
iirokeho rozvoje mnohostranntch forem hospoda~ske

spoluprace, a to i v ramei a na zaklade principu mezinarodnleh
ekonomickteh organizacl pusoblcleh v Evrope.

Mnoho bude zaviset na aktivizaei vztah~ RVHP se zapadnlmi
regionalnlmi sdruzenlmi a na jejieh naplnovanl realntm obsahem.
Meli bychom se zvlast pozorne seznamit s Evropsktm sdruzenlm
volneho obchodu a spolecne se zamyslet nad cestami navazanl
dialogu s touto organizacl.

Jednlm z naiich prvoradteh ukolu je vypraeovani meehanismu
koordinaee a sladovanl pristupu. Je zvlaste aktualnl vzhledem k
upevnujlci se jednote zapadoevropskteh zemi a k tem
obehodne-ekonomiektm barieram a diskrimina6nlm omezenlm, ktere
dosud brzdl navazovani celoevropske spolupraee. Dulezita je
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pravidelna vymena informaci mezi nami 0 dvoustrannych
hospodarskych vztaz!ch se zapadnimi staty a jejich ekonomickymi
seskupenimi.

Perspektivy siroke hospodarske spoluprace mezi Vychodem a
Zapadem neni mozno posuzovat oddelene od ekonomicke situace v
nasich zemich a prestavby vzajemnych ekonomickych vztah~. Situace
zde je velmi slozita. Realizace rozhodnuti RVHP k prestavbe
mechanismu spoluprace nasich zemi zjevne vazne. Tempo zjevne
zaostava za potrebami dnesni doby. Nejenze nepostupujeme vpred,
ale ztracime i schopnost udrzovat nase obchodne-ekonomicke vztahy
na potrebne urovni.

Nalehava je otazka d~sledne realizace programu obnovy
mechanismu hospodarske spoluprace nasich zem!, uplatneni
ekonomickych nastroj~, predevsim ve valutove-financni oblasti a
tvorbe cen, v prechodu k uctovani na zaklade svetovych cen. To
vse by mohlo dat realne impulsy pro efektivni p~sobeni podnik~ na
trhu socialistickych zemi. Urcite kroky v teto oblasti jiz bylv
ucineny. V nynejsi situaci je to vsak bezpochyby malo.

Zahajili jsme pripr~v~ Konference 0 hospodarske spoluprlrl
Evrope, vychazejice z toho, . ze ucast na tomto foru je nULno
vyuzit ve prospech vytvoreni priznivejs!ch podminek pro
zahranicne-ekonomickou cinnost nasich zemi. Jednim z
nejvyznamnejs!ch ukolu konference je dat vyrazny impuls evropske
ekonomicke spolupraci, vytvorit dlouhodobe predpoklady pro rozvoj
kooperace, spolecneho podnikani a dalsich progresivnich forem
soucinnosti. Bereme na vedomi, ze bonnske konference se zucastni
i predstavitele obchodnich kruh~. To umoznuje dosazeni
praktickych vysledk~, dokonce i uzavirani kontrakt~ a dohod.

Povazovali bychom za uzitecne zahajit vymenu nazor~ mezi
experty nasich zem! 0 teto otazce, mozna pri vyuziti ramce
mnohostranne skupiny aktualni vzajemne informace za UC:l3;
dalsich zainteresovanych resort~.

Nase zeme ve vetsi ci mens! mire nastoupily cest.u kon, ~
vojenske vyroby. To neni jednoducha zalezitost. Vyzaduje si
nemalo usili a vydaju, reseni velmi slozitych technickych,
technologickych i socialnich problem~. Setkavame se s nimi jiz
nyni pri prevodu rady vojenskych podnik~ na mirovou vyrobu.
Omezovani vojenske vyroby u nas nastoluje otazku vyuziti
odpovidajicich kapacit ve spojeneckych zemich. To je realny
problem. Proto je treba se venovat spolecne reseni problem~
konverze a provadet ji koordinovane.

Na zasedani nasich namestku v Moskve k vysledkum
bukurestskeho zasedani PPV byly posouzeny nektere konkretni formy
spoluprace v oblasti konverze. Vedle vyuziti' vedeckotechnickych a
vyrobnich vztahu, ktere se vytvorily mezi nasimi zememi ve
vojenskych odvetvich prumyslu bylo navrzeno vytvorit napr. v
ramci RVHP skupinu expertu, vedcu a predstavitelu prumyslu pro
analyzu problemu konverze a pripravu doporuceni pro jejich
reseni. Samozrejme, ze do prace skupiny by bylo mozno zapojit i
nase vojenske odborniky.

Ochrana zivotniho prostredi dnes stoji v Jedne rade s tak
zavaznymi globalnimi problemy soucasnosti, jako je odzbrojeni a
reseni regionalnich konfliktu. Je potrebny vysoky stupen
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koordinace cinnosti stat~, internacionalizace jejich snah 0
prekonani globalni ekologicke hrozby.

Velmi dobrou perspektivu v rozvoji spoluprace pri ochrane
prirody na nasem kontinente oteviraji moznosti soucinnosti s ES.
Zejmena je nutno se spolecne zamyslet nad tim, jak budovat vztahy
s Evropskou ekologickou agenturou zrizenou ES. Jevi se nam uceine
plneji vyuzivat i moznosti EHK OSN, ktera vyznamne prispiva k
vytvareni efektivniho celoevropskeho ekologickeho mechanismu. Zda
se mi, ze moznosti techto organizaci dosud vyuzivame spatne.

Mimoradny vyznam ma sofijska sch~zka 0 ochrane zivotniho
prostredi. Prestoze posuzuje ryze konkretni otazky, v podstate se
vytvari zaklad pro planovity postup na cele fronte ekologicke
bezpecnosti kontinentu.

Nyni se zminim 0 nekterych obecnych otazkach prace nasi
aliance. V nynejsich nejednoduchych, dynamicky se menicich
podminkach Varsavska smlouva svymi praktickymi ciny s~aL
aktivneji napomaha realnemu odzbrojeni a perspektive vytvoreD~
bezpecne, mirove Evropy kontinentu dfivery a spoluprace,
prispiva k prestavbe celaho komplexu mezinarodnich vztahfi v duchu
noveho politickeho mysleni. ~ tom tkvi jedna z nejd~lezitejsich
funkci naseho svazku, ktera ma dIouhodoby charakter a vysokou
prioritu. Tato funkce je ryze politicka, odrazi nas komplexni
pristup k chapani bezpecnosti.

Zmenene podminky pochopiteine nemohou neovlivnovat nas
svazek, nevyvolavat evoluci jeji cinnosti, ktera predpoklada
premenu VS z vojensko-politicke na politicko-vojenskoll
organizaci. Dnes se uz sam termin "politicky svazek" ss
mimoradne obsahlym, mnohotvarnym. Proto je i
"politicko-vojenska organizace" v tomto smysiu prilis konven~~l.
My vsichni jsme svedky toho, jak vnejsi "nepoliticke" nebo "malo
politicke" otazky pronikaji do politicke sfery.

Rozsireni posuzovane tematiky a kladeni stale vetsiho dfirazu
na ryze mirove sfery spoluprace upevnuje autoritu VS, napomaha
rfistu dfivery evropske i svetove verejnosti k politice nasich
statfi.

Podle naseho nazoru je treba stimulovat
spojeneckych zemi pracujici ve smysiu zaverfi
bukurestskeho zasedani PPV na pripravu navrh~
zdokonaleni mechanismu spoluprace v ramci VS.
odsouhlasit prakticka doporuceni pro spolecne
ministrfi zahranicnich veci a ministr~ obrany.

Velky vyznam prisuzujeme vytvoreni staleho politickeho
pracovniho organu, 0 nemz predlozilo obsazny navrh Polsko.
Mechanismus trvaIe, operativni soucinnosti na pracovni urovni je
nam treba jako vzduch, nyni je prilis tezkopadny a nepohyblivy.
Neni treba se bat, ze staly organ omezi suverenitu a stane se
nadnarodnim nastrojem. K tomu nedojde, ponevadz my sami muzeme
stanovit, aby se v nem uplatnovaly ty nejdemokratictejsi normy a
pravidla. Prace na zdokonalovani mechanismu je treba provest co
nejrychleji. Modernizace struktur prece neni samoucelna. Obrozeny
svazek by vyrazne zvysil efektivnost nasi soucinnosti ve vsech
smerech.

Nyni mi dovolte tici nekolik slov 0 nasi prestavbe.

skupinu expert~
varsavskeho a
a namet~ ke

Bylo by dobre
zasedani vybor~
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Pri pohledu zvenci se nekdy muze
realizaci vzrustaji. Skutecne
spolecensko-politicke sfere, tak i
polarizace sil ve spolecnosti,
narodnostnich i socialnich problemu,
spotrebitelskem trhu.

Soubezne vsak probihaji zavaznejsi procesy. Prace na obrode
a demokratizaci spolecnosti se provadeji dusledne, bez prestavek
ci vetsich odkladu. Politicke i ekonomicke reformy se uskutecnuji
v souladu s vypracovanou koncepci prestavby. Nejvyssi sovet zacal
pracovat jako skutecny parlament, legislativni proces postoup11
kupredu. Strana zije predsjezdovou diskusi, prekonava zaostavani
v politicke aktivite, . osvojuje s1 soucasne formy politickeho
boje.

Je vypracovan prvni, mozno rici prestavbovy rozpocet a plan
rozvoje, ktere se orientuji na potreby lidi, na socialni sferu.
Jsou nalezeny zpusoby boje s deficitem rozpoctu, s inflacnimi
procesy. Existuje konkretni -a pritom ne kabinetni- progra~
reseni hospodarskych obtizi.

Projevuji se i prvni pozitivni vysledky. Vyrobni zakladnA
obnovuje, zacina vyroba zbozi na urovni svetovych standarciu.
Ocekavame, ze se situace zlepsi, az prijmeme zakony 0
vlastnictvi, zdaneni a dalsi, bez nichz ekonomika nemuze normalne
fungovat. Celkove se na vyvoj divame optimisticky. Jsme
presvedceni, ze bude zachovana vysoka dynamika prestavbovych
procesu a ze bude rozvinuta tendence ke stabilizaci a
konsolidaci. Jeste bych chtel dodat, ze i psychicky jsme se stali
pevnejsim1, na situaci se divame strizlive, lepe rozlisujeme
momentalni od dlouhodobeho. Problemu je samozrejme mnoho, ale my
jsme vice pripraveni je resit a lepe vime, jak to udelat.

Chtel bych se take v kratkosti podelit se svymi kolegy 0
dojmy z besed ve Varsave v techto dnech. Slo 0 prvni navsteyu na
teto urovni pote, co se v Polsku uskutecnily premeny a rizeni
zeme se ujala nova vlada. Povazuji za velmi dulezita jednani,
ktera se uskutecnila s ministrem Skubiszewskim. Zasadni vyznam ma
rozhovor s predsedou vlady Mazowieckim.

Konaly se take velmi obsazne rozhovory s prezidentem
Jaruzelskim a prvnim tajemnikem DV PSDS Rakowskim. UskutecnU_1-"'"
i setkani s novinari a predstaviteli verejnosti. Nabyl 1S
dojmu, ze v polske spolecnosti probihaji procesy konsolldacA
narodnich, vlasteneckych silo

Narodni koalicni vlada, osobne jeji predseda, jednoznacne
prohlasili, ze Polsko bude dusledne dodrzovat sve spojenecke
zavazky vuei VS a ze je pripraveno rozvljet vztahy se vsemi
zememi spoleeenstvi a zintenzivnit spolupraci na mezinarodnim
polio Polsko bude rozvijet coz je zcela prirozene a
pochopitelne - vzajemne vyhodne vztahy se zapadnimi zememi.

Nase zdejsi jednani probehla v konstruktivnim duchu, na
vysoke urovni soueinnosti a vzajemneho porozumeni, v srdeene,
soudruzske a pratelske atmosfere. Toho vseho si vysoce cenime.

Rad bych zakoncil sve vystoupeni osobni poznamkou. Prave
zde, ve Varsave, jsem se poprve zucastnil zasedani VMZV na jare
roku 1986. Pro mne zacina druhe kolo nasich kolektivnich setkani.
Povazuji je za jedinecnou moznost pro otevreny soudruzsky

zdat, ze obtize s jeji
existuji jak ve

v ekonomice. Je znama
pretrvavajici napjatost

nezmensujici se obtize na



~

- 10 -

rozhovor 0 nasich spolecnych problemech a ukolech, pro pracovni'i
lidske kontakty se svymi kolegy.

Jsme vdecni vlade Polska a panu ministru Skubiszewskemu za
vse, co vykonali pro uzitecny a produktivni pr~beh techto
setkani.

;


